
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  13 czerwca  2023 roku 

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 11 radnych
nieobecnych               - 3 radnych /J. Wypych, R. Bejgier, P.Sęk/
/spóźnienie: G. Regulski/

Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski.

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski  –  o  godzinie  1400 otworzył  wspólne  posiedzenie
Komisji  i  po  powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1.Sprawy regulaminowe.
2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.
3.Przedstawienie raportu o stanie Gminy.
4.Omówienie sprawozdania z wykonania planu celów finansowo-rzeczowych gminy za 2022 rok.
Raport o stanie Gminy.
5.Analiza wyniku finansowego i sprawozdania z działalności ZGKiM w obszarze gospodarki 
wodno-kanalizacyjnej w roku 2022.
6.Informacja z działalności Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej, osiągnięcia w pracy oraz 
zagadnienia i trudności w funkcjonowaniu bibliotek.
7.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
8.Zapytania, sprawy różne.
9.Zakończenie. 
                                                           
Przewodniczący Komisji  Jerzy Koralewski – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał czy
ktoś ma uwagi.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący Komisji  Jerzy Koralewski  –  poprosił członków Komisji Skarg, Wniosków
i Petycji o przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji, które odbyło się 16 maja 2023 r.
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.

Następnie poprosił wszystkich Radnych o przyjęcie protokołu ze wspólnego posiedzenia Komisji,
która odbyła się 16 maja 2023 roku. 
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.

Kolejno poprosił o przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia –
objazd szkół, która odbyła się 26 kwietnia 2023 r.
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Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  w  protokole  brakuje  zapisu
odnośnie   dyskusji,  co  do  działań  podejmowanych  wśród  uczniów  po  otrzymaniu  wyników
egzaminacyjnych klas ósmych za rok 2021 – 2022. 

Kierownik BRM Donata Pilarska  –  Mądry –  odczytała  zapis  jaki  został  ujęty  w protokole.
Następnie wyjaśniła, że zostało to zapisane ogólnie. 

Pozostali  Radni  należący  do  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  nie  mieli  uwag  do
protokołu,  w związku z powyższym Przewodniczący  Komisji  poddał  pod głosowanie  przyjęcie
protokołu.
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.

Ad.3.Przedstawienie raportu o stanie Gminy.

Burmistrz  Miasta Jacek Żurawski – przedstawił w skrócie co zawiera Raport o stanie Gminy za
rok  2022.  Następnie  podziękował  wszystkim  pracownikom  za  opracowanie  Raportu.
Raport stanowi załącznik do protokołu.

O godz. 1425 na posiedzenie Komisji przybył Radny Grzegorz Regulski. 

Radna Halina Dąbrowska – odniosła się do materiału w Raporcie, który dotyczy infrastruktury
wodo  –  kanalizacyjnej.  Dodała,  że  na  odcinku  40  km infrastruktury  przypadają  tylko  3,5  km
infrastruktury deszczowej. Dodała, że wiążą się z tym kolejne, bardzo ważne zadania, mające na
celu  poprawienie  infrastruktury  wodno  -  kanalizacyjnej  tj.  budowa  nowej  sieci.  Następnie
poinformowała,  że  Raport  został  przygotowany  starannie,  za  co  podziękowała  pracownikom
Urzędu.  Na  zakończenie  poinformowała,  że  będzie  głosowała  „za”  wotum  zaufania  dla  Pana
Burmistrza. 

Burmistrz   Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  przez  pierwsze  trzy  lata  Raport  był
przygotowywany w inny sposób. Praktycznie od marca była mowa o Raporcie, na jakim etapie jest
przygotowany. Jednego roku pracownicy podzielili Raport na części i mimo tego, że było to pod
nadzorem poprzedniej Pani Sekretarz, pracownicy popołudniami musieli poprawiać tekst Raportu,
ponieważ był on nie do przyjęcia. Dodał, że w bieżącym roku o Raporcie pierwszy raz usłyszał
cztery  tygodnie  temu.  Pod  koniec  zeszłego  roku  ustalono,  kto  odpowiada  całościowo  za
przygotowanie Raportu,  Kierownicy poszczególnych referatów zostali  poinformowani,  do kiedy
mają przygotować materiały. Wyjaśnił, że po raz pierwszy o Raporcie pomyślał w momencie, gdy
otrzymał jego projekt do zapoznania. Świadczy to o tym, że ustalenia z końcówki zeszłego roku
zostały  w  sposób  perfekcyjny  wykonane,  a  Kierownicy  zastosowali  się  do  harmonogramu
przygotowania Raportu, przedstawionego przez obecną Panią Sekretarz. Pracownik odpowiedzialny
za Raport w odpowiednim czasie dostał materiały przygotowane przez poszczególne referaty i bez
stresu miał czas na opracowanie całego dokumentu. Zaznaczył, że prace nad Raportem zaczęły się
już na początku roku. Następnie podziękował pracownikowi odpowiedzialnemu za przygotowanie
Raportu, oraz Pani Sekretarz i Pani Zastępcy za nadzór nad tym dokumentem. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował,  że Raport jest bogaty w informacje,  jednak brakuje
informacji odnośnie działań jakie udało się wykonać w 2022 roku, oraz informacji czego nie udało
się wykonać. Zaznaczył, że kilka inwestycji zaplanowanych na rok 2022 zostało przesuniętych na
rok 2023, a inwestycje zaplanowane na rok 2023 zostały chronologicznie przesunięte na rok 2024.
Brakuje również informacji, co należałoby zrobić,  by  było  lepiej.  Dodał,  że  na  stronie  144  jest
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nieścisłość. W rozdziale dotyczącym realizacji uchwał Rady Miejskiej jest informacja dotycząca
nieprzyjęcia  jednego  projektu  uchwały  przez  Radę  odnośnie  udzielenia  wotum  zaufania
Burmistrzowi. Uważa, że jest to nieprawda. Uchwała została przyjęta.

Kierownik  BRM  Donata  Pilarska  –  Mądry  –  wyjaśniła,  że  podczas  obrad  Sesji  RM  był
głosowany projekt uchwały odnośnie wotum zaufania, w momencie głosowania na 15 Radnych,
w obecności 14 Radnych, 7 głosami „za”, 5 głosami „przeciw” i 2 głosami „wstrzymującymi się”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że uchwały nie przyjęto. Bezwzględna większość to 8
osób,  poprosił  Radcę    Prawnego  o  szczegółowe  wyjaśnienie.  Radca  Prawny  wyjaśnił,  że  nie
podjęcie  tej  uchwały wiąże się  z nieudzieleniem wotum zaufania.  Do nadzoru Prawnego został
wysłany  wyciąg  z  protokołu  wraz  z  projektami  uchwał  dotyczącymi  wotum  zaufania  oraz
absolutorium dla Burmistrza. 

O godz. 1442 na posiedzenie Komisji przyszedł Radca Prawny Urzędu Miejskiego Dariusz Chyła.

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  według  niego  powinny  być
przygotowane dwa projekty uchwał, lub jedna z zapisem udzielono/ nie udzielono wotum zaufania.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – odniósł się do wypowiedzi Przewodniczącego
Komisji Jerzego Koralewskiego i wyjaśnił, że przyjęty musi być konkretny projekt uchwały.  Radni
głosowali  nad  konkretną  treścią  projektu  uchwały.  Radca  Prawny  wyjaśniał  na  Sesji  dlaczego
uchwała nie została przyjęta.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska –  wyjaśniła,  że  niepodjęcie  uchwały
o  udzieleniu  wotum  zaufania  jest  równoznaczne  z  podjęciem  uchwały  o  nieudzieleniu  wotum
zaufania.

Radca Prawny Urzędu Miejskiego Dariusz Chyła – udzielił  wyjaśnień  dotyczących uchwały
odnośnie wotum zaufania. Dodał, że w momencie nie podjęcia uchwały odnośnie wotum zaufania
istnieją dwie formy wyjaśniające, które należy przesłać do Nadzoru Prawnego. Pierwszy to wyciąg
z protokołu wraz z wynikiem głosowania, drugi to przygotowanie przez Przewodniczącego Rady
Miejskiej uchwały porządkującej, która nie jest głosowana przez Radnych. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych wyjaśnień.  

O godz. 1444  posiedzenie Komisji opuścił Radca Prawny Urzędu Miejskiego Dariusz Chyła.

Ad.4. Omówienie sprawozdania z wykonania planu celów finansowo-rzeczowych gminy za 
2022 rok.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że Radnym zostało przesłane mailowo, do
zapoznania   sprawozdanie z wykonania planu celów finansowo-rzeczowych gminy za 2022 rok
wraz z bilansami, Radni otrzymali również wykresy. W dniu 30 maja br. odbyło się posiedzenie
Komisji Rewizyjnej, podczas którego Komisja jednogłośnie wydała pozytywną opinię o udzieleniu
absolutorium Burmistrzowi Miasta, która została przesłana do RIO. Teraz należy czekać na opinię
z RIO. 

Radna Halina Dąbrowska – zapytała ile zaległego kredytu razem z odsetkami spłacono w roku
2022.
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że informacje dotyczące  spłaty kredytu,
znajdują  się  na  stronie  27   Sprawozdania,  pod  pozycją  przychody  i  rozchody.  Kwota
2 661 489,78 zł stanowiła spłatę wcześniej zaciągniętego kredytu. Na stronie 37 w dziale 757 jest
podana kwota stanowiąca odsetki za 2022 rok, tj. 1 624 171,23 zł, co stanowi 61 %. Wyjaśniła, że
mimo, że nie rośnie zadłużenie, spłata odsetek kosztuje Gminę bardzo dużo. Ta kwota mogłaby być
wykorzystana  na  inne  cele.  Dodała,  że  nie  wyobraża  sobie  by  jakakolwiek  Gmina  nie  miała
zadłużenia. Żeby Gmina mogła inwestować musi kredytować, ponieważ nadwyżki, które wyrabiają
sobie  Gminy,  częściowo  można  wydatkować  na  wydatki  bieżące  Gminy,  a  pozostałą  część
z wydatków majątkowych na inwestycje, w przypadku naszej Gminy nie są to kolosalne pieniądze.
Dodała,  że Gmina nie posiada majątku,  który mogłaby sprzedać lub przekazać  pod inwestycje,
która przyniesie kolosalne pieniądze.

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał skąd biorą się kwoty na subwencję oświatową, trzy lata
temu subwencja wynosiła około 3 500 000,00zł, obecnie 11 800 00,00 zł. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  na  takie  kwoty  wpływ  ma  kilka
czynników.  Między  innymi  liczba  dzieci  oraz  zwiększająca  się  wysokość  wynagrodzeń  dla
nauczycieli, która stanowi 80%. 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska - poinformowała, że waga z roku na rok się zwiększa,
jednak z uwagi na zmniejszającą się liczbę dzieci, zmniejsza się również kwota subwencji.

Zastępca  Dyrektora  SP  Kowalewo  Małgorzata  Pęcherska  –  Żary –  poinformowała,  że  na
Gminę  zostały  nałożone  nowe  obowiązki  np.  realizacja  ścieżek  czy  zatrudnienie  specjalistów
w  szkołach.  Nałożono  również  obowiązek,  by  wszystkie  dzieci  przedszkolne  uczęszczały  do
przedszkola,  a  Gmina  nie  otrzymuje  na  to  pieniędzy,  co  jest  dużym obciążeniem  dla  budżetu
Gminy. 

Dyrektor SP Kowalewo Renata Faluta- Kaszubowska – poinformowała,  że coraz więcej jest
dzieci, które posiadają Zespół Aspergera  i takie dziecko potrzebuje dodatkowego nauczyciela.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  jest  również  dotacja  przedszkolna,
jednak reszta wydatków leży po stronie Samorządów, a liczba dzieci w przedszkolach zwiększa się
z roku na rok. 

1449 – 1513  Posiedzenie Komisji opuścił Radny Michał Klafczyński.

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – uważa, że nie należy mówić, że budżet został źle
wykonany,  budżet  został  wykonany prawidłowo.  Na Gminę  spływa coraz  więcej  obowiązków,
a pieniędzy jest  coraz mniej.  Mimo to wykonanie budżetu  było prawidłowe.  Poinformował,  że
będzie głosował za absolutorium dla Burmistrza. 

Burmistrz  Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że zostało poruszonych kilka wątków, do
których chciałby  się  odnieść.  Wyjaśnił,  że  Gminy rozwijają  się  dzięki  zaciągniętym kredytom,
jednak  kredytować  rozwój  inwestycji  można  do  pewnego momentu.  Odniósł  się  do  subwencji
w relacji  do innych finansów.  Uważa,  że Premier  lub Minister  powinien zrozumieć,  że Gminy
dopłacają  duże  pieniądze  do  subwencji.  Gmina otrzymuje  również  duże  pieniądze  z  projektów
rządowych. Gdyby nie projekty rządowe prawdziwy obraz finansów Gminy byłby inny. Dodała, że
Gmina widziana jest jako starannie pilnująca finansów i jako Gmina, która  sobie radzi  z  finansami
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i inwestycjami,  które są planowane. Dodał, że na wszystkich zebraniach z mieszkańcami o tym
mówił.  Na  zakończenie  dodał,  że  finanse  Gminy  są  trudne,  jednak  dzięki  pracy  pracowników
całego Urzędu, dzięki czujności Radnych, którzy kontrolują finanse Gminy, bez żadnych zastrzeżeń
dostajemy pozytywne opinie. Wyjaśnił, że podczas posiedzenia Komisji Rewizyjnej, podczas której
rozpatrzyła sprawozdanie Burmistrza Miasta Kowalewo Pomorskie  z wykonania budżetu Gminy
za 2022 rok, był obecny w Urzędzie i był do dyspozycji, o czym wiedział Przewodniczący Komisji.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Ad.5.  Analiza  wyniku  finansowego  i  sprawozdania  z  działalności  ZGKiM  w  obszarze
gospodarki wodno-kanalizacyjnej w roku 2022.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  poinformowała,  że  ustalono  z  Przewodniczącym  Komisji
Budżetowej i Samorządu, że temat z planu pracy Komisji zostanie przesunięty na miesiąc wrzesień.
Nikt z Radnych nie miał uwag.

Ad.6. Informacja z działalności Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej, osiągnięcia w pracy
oraz zagadnienia i trudności w funkcjonowaniu bibliotek.

Dyrektor MGOK Barbara Niewidział –  przedstawiła materiał dotyczący  działalności Miejsko-
Gminnej  Biblioteki  Publicznej,  osiągnięcia  w  pracy  oraz  zagadnienia  i  trudności
w funkcjonowaniu bibliotek. Materiał stanowi załącznik do protokołu.

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – zapytał czy budynek po starym Urzędzie ma szanse
na modernizację i odbudowę. 

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że została opracowana dokumentacja
projektowa  na  modernizacje  budynku,  jest  pozwolenie  na  budowę,  został  złożony  wniosek
o  dofinansowanie  na  pierwszy  etap  z  Polskiego  Ładu  na  zabytki.  Na  chwilę  obecną  nie  ma
ogłoszonego konkursu, jeżeli Gmina otrzyma środki, zostanie ogłoszony przetarg.

Zastępca Kierownika ref.  TIiGG Małgorzata Dębińska – poinformowała,  że drugim etapem
będzie  pozyskanie  środków  ze  starego  Programu  Rozwoju  Obszarów  Wiejskich,  tj.  Funduszu
Kujaw i Pomorza  na zagospodarowanie pomieszczeń wewnątrz, łącznie z instalacją. 

Podczas dyskusji poruszono temat braku bieżącej prasy w Bibliotekach. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – zapytał jaka jest współpraca Bibliotek szkolnych
z Biblioteką Publiczną. 

Zastępca Dyrektora SP Kowalewo Małgorzata Pęcherska – Żary – poinformowała, że dzieci
uczestniczą  w lekcjach  bibliotecznych,  biorą  udział   w  spotkaniach  autorskich  oraz  imprezach
organizowanych  przez  Bibliotekę  Publiczną.  Dodała,  że  jeżeli  szkolna  Biblioteka  nie  posiada
jakiejś książki, pożyczane są one z Biblioteki Publicznej. 

Dyrektor SP Kowalewo Renata Faluta- Kaszubowska – zaznaczyła,  że szkolne Biblioteki są
dobrze  wyposażone.  Szkoły  korzystają  z  programów  i  projektów,  z  których  otrzymują
dofinansowanie na książki. W SP Kowalewo działa w Bibliotece Koło kulinarne. 
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Dyrektor Przedszkola Publicznego Joanna Piasecka – poinformowała, że dzieci z  Przedszkola
Publicznego przynajmniej dwa razy w tygodniu uczestniczą w zajęciach w Bibliotece Publicznej,
do przedszkola przychodzą również rodzice oraz dziadkowie, którzy czytają dzieciom w grupach
książki. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – podziękował osobom pracującym w Bibliotekach
i poruszył temat  zaproszeń otrzymywanych przez Radnych na uroczystości  organizowane przez
MGOK. 
W wyniku dyskusji  ustalono,  że  wszyscy Radni  będą  otrzymywać zaproszenia  na  uroczystości
organizowane przez MGOK, jednak należało będzie potwierdzić obecność.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału. 

Ad.7. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie
na lata 2023-2045,

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  Radni  otrzymają  projekty  uchwał
w dniu 27 czerwca br. Dodała, że z uwagi na kończące się półrocze wszystkie zmiany będą dopiero
wprowadzone pod koniec miesiąca.

• PURM  w  sprawie  ustalenia  regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  zatrudnionych
w  szkołach  i  przedszkolu,  dla  których  organem  prowadzącym  jest  Gmina  Kowalewo
Pomorskie.

 
Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – omówiła projekt uchwały.

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  rozmawiał  z  Przewodniczącą
Związków Zawodowych, która zapewniła Go, że nie mają żadnych uwag co do projektu uchwały.
Następnie  dodał,  że  Przewodnicząca  zawnioskowała  by  w  przyszłym  roku,  gdy  będzie
przyjmowany  regulamin  podnieść  kwotę  dotyczącą  wychowawstwa.  Obecnie  zostało  to
podniesione o 50,00 zł. 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – poinformował, że zostało podniesione o taką kwotę, na
jaką pozwala budżet. 

Zastępca Dyrektora SP Kowalewo Małgorzata Pęcherska – Żary – zapytała czy to stanowisko
jest uzgodnione ze Związkami.

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poinformował, że nie neguje tego. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  podczas  Jego  spotkania
z przedstawicielami Związków Zawodowych, Panią Sekretarz i Kierownikiem ref. EOiW doszło do
szybkiego porozumienia. Uzgodniono, że na początku przyszłego roku odbędzie się rozmowa na
temat wyżej poruszonej kwestii. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – wycofał przedstawiony wniosek. 

Nikt z Radnych nie miał więcej uwag do przedstawionego projektu uchwały.
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• PURM w sprawie  powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  -  Sałatowska   wraz  z  Kierownikiem  BRM  Donatą
Pilarską – Mądry – omówiły projekt uchwały.

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski  – wyjaśnił  czym się  zajmuje  zespół  ds.  zaopiniowania
kandydatów na ławników. 

W  wyniku  dyskusji  powołano  zespół  ds.  zaopiniowania  kandydatów  na  ławników  do  Sądu
Rejonowego w Golubiu – Dobrzyniu w składzie:

1. Jerzy Orłowski – Przewodniczący zespołu,
2. Halina Dąbrowska – Zastępca Przewodniczącego zespołu,
3. Stanisław Kaznowski - członek zespołu,
4. Jerzy Koralewski - członek zespołu,
5. Hanna Kalinowska - członek zespołu.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  Programu  gospodarowania
mieszkaniowym zasobem gminy Kowalewo Pomorskie.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – omówiła projekt uchwały. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – zapytał czy w obowiązującej stawce, która wynosi
5,78 za 1 m2, ujęte są dodatki.

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata  Wegner – odpowiedziała,  że nie,  ponieważ jest  to  stawka
bazowa. Stawka maksymalna wynosi 11,45 zł. Koszty utrzymania mieszkaniowego zasobu gminny
są wyższe niż wpływy z czynszu. Wprowadzona podwyżka ma swoje uzasadnienie. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  zapytał  czy  zadłużenie  czynszowe  wynosi
180 000,00 zł.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że tak. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  zapytał  co  należałoby  zaproponować,  by
zmniejszyć to zadłużenie. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata  Wegner –  odpowiedziała,  że  próbowano odpracowywania
przez lokatorów czynszu, jednak nie przyniosło to skutku, ponieważ większe są koszty pilnowania
osoby,  która  zgłosi  się  na  odpracowanie  czynszu.  Czynsz  byłby  odpracowywany  w  ZGKiM,
a pieniądze musiałaby otrzymać Gmina. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że 90 % tych osób jest nieściągalnych,
wysyłane są pisma i informacje.  Niektórzy proszą by spłatę podzielić na raty, na co się Gmina
zgadza. Czasami bywa tak, że lokatorzy zapłacą dwie raty, a kolejnych już nie płacą. 
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Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że jej referat ściśle współpracuje
z Panią Skarbnik, jeżeli chodzi o porozumienia. Jeżeli chodzi o eksmisję Ustawa o ochronie praw
lokatorów jasno mówi, komu się należy lokal socjalny w momencie eksmisji. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań  do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie  udzielenia wotum zaufania Burmistrzowi Miasta Kowalewo Pomorskie,

• PURM w sprawie w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy
Kowalewo Pomorskie wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy za rok 2022,

• PURM w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta Kowalewo Pomorskie za rok 2022. 

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska –  poinformowała, że projekty te co roku są
przedstawiane Radzie, więc nie będzie ich omawiała. 

• PURM  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnych  umów  najmu  pomieszczeń
gospodarczych

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska  –  poinformowała,  że  projekt  ten  Radni
otrzymali w dniu dzisiejszym. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner– omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie  zmiany uchwały nr XI/93/19 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim
z dnia 28 października  2019 r.  w sprawie uchwalenia  Regulaminu utrzymania  czystości
i porządku na terenie gminy Kowalewo Pomorskie.

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – poinformowała, że projekt uchwały był omawiany
na posiedzeniu Komisji w dniu 18 kwietnia, jednak przez nieuwagę przeoczyła ten projekt uchwały
i nie został ujęty w porządku Sesji majowej, dlatego na najbliższej Sesji RM projekt zostanie ujęty
w porządku.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionego wyjaśnienia.

Tematy informacyjne.

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – poinformowała, że Radnym został przesłany raport
z  wykonania  programu  profilaktyki  i  rozwiązywania  problemów  alkoholowych,  oraz
przeciwdziałania narkomanii na lata 2022-2025 za rok 2022 więc nie będzie go omawiała. Jeżeli
ktoś z Radnych będzie miał pytania, odpowie na nie. Raport stanowi załącznik do protokołu. 

Nikt z Radnych nie miał pytań. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała,  że  na poprzednim posiedzeniu Komisji
przedstawiała  informacje  odnośnie  zaległości  podatkowych,  gdzie  Radna  Halina  Dąbrowska
zapytała czy jako Radna może zapoznać się z listą dłużników. Wyjaśniła, że Radca Prawny wyraził
opinię, że Radny korzystając z uprawnienia do dostępu do informacji publicznej w zakresie wykazu
osób z imienia i nazwiska, miejscowości oraz kwoty zaległości,  ma prawo do takiej  informacji.
Jednak Radny musi wskazać powód chęci posiadania takiej informacji, z uwagi na RODO. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – przekazał informacje w zakresie:
• najbliższej Sesji RM, która odbędzie się 29 czerwca 2023 roku,
• możliwości  udziału  Radnych  w  sędziowaniu  w  XXVII  Sportowych  Spotkania  Osób

Niepełnosprawnych  pod  hasłem  „Bądźmy  Razem".  /Chęć  sędziowania  wyraziło  trzech
Radnych: J. Koralewski,M. Klafczyński, W. Małkiewicz. /

Ustalono, że nie będą planowane posiedzenia Komisji oraz Sesji RM, w miesiącu lipcu.

Przewodniczący Rady Miejskiej  Jerzy Orłowski –  zawnioskował,  by w umowie przekazania
dotacji do Spółki Wodnej był zapis mówiący o tym, że w trakcie czyszczenia rowów przy drogach
gminnych  przez  Spółkę  Wodną  były  czyszczone  również  przepusty  znajdujące  się  pod  drogą
gminną.
W dalszej  części  poinformował,  że  podczas  spotkania  z  Radnymi  w  dniu  6  czerwca  br.  padł
wniosek, by powołać jednego Radnego na sprawozdawce podczas Sesji RM. W trakcie Sesji jeden
z  Radnych,  na  każdej  Sesji  by  omawiał  projekty  uchwał.  Wyjaśnił,  że  obecnie  na  Sesjach
Przewodniczący Komisji przedstawiają sprawozdanie z prac Komisji. Przewodniczący podkreślił,
że autorem większości projektów uchwał jest Burmistrz.
W wyniku dyskusji ustalono, że Radni  nie będą omawiać projektów uchwał. 

1646- 1647 – Radna Halina Dąbrowska wyszła z Sali posiedzeń.

Przewodniczący  Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – przedstawił treść pisma, które wpłynęło od
Stowarzyszenia Działamy Razem odnośnie  poznania statystyki aktywności Radnych. 
W wyniku dyskusji Radni jednogłośnie zadecydowali, że  oceny pracy poszczególnych Radnych
dokonują sami wyborcy i nie należy to ani do kompetencji  Przewodniczącego Rady czy też do
możliwości uregulowania tego w odrębnej uchwale Rady.
Następnie odniósł się do sytuacji, która miała miejsce po zakończeniu Sesji 25 maja br. Wyjaśnił, że
dostał  reprymendę  ze  strony  Przewodniczącego  Rady  Powiatu,  odnośnie   przyjęcia  uchwały
dotyczącej  przyjęcia  regulaminu  nadawania  tytułu  „Honorowego  Obywatela  Gminy  Kowalewo
Pomorskie”,  który  uważa,  że  uchwała  została  przyjęta  niezgodnie  z  prawem.  Wyjaśnił,  że  ta
sytuacja była nie na miejscu i była „podeptaniem” naszego Samorządu.

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poinformował, że bierze odpowiedzialność za to jak
głosuje, za danym projektem uchwały i nie potrzebuje „adwokatów”. Natomiast każdy ma prawo
wyrazić  swoje  zdanie.  Wyjaśnił,  że  głosując  „przeciw”  nie  kierował  się  punktem,  o  którym
wspomniał Przewodniczący Rady Powiatu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – wyjaśnił, że Przewodniczący Rady Powiatu
mając wątpliwości, co do przyjętej uchwały, mógł je przedstawić podczas obrad Sesji, lub Radnemu
ze swojego okręgu. Dodał, że obowiązują jakieś zasady, które należy przestrzegać. 

Burmistrz  Miasta  Jacek Żurawski -   stwierdził,  że  nigdy  nie  zdarzyło  się,  by  kiedykolwiek
zwracał uwagę któremuś Radnemu, że zagłosował źle nad uchwałą. Uważa, że nie można mówić,
że coś zostało zrobione niezgodnie z prawem, nie mając na to argumentów. 

Przewodniczący Komisji  Jerzy Koralewski –  poinformował,  że nie  zgadzał się z  tą uchwałą,
został przegłosowany. Jednak nigdy nie powie, że ta uchwała jest nieważna. Miał na tyle odwagi, że
powiedział, że wystąpi do Wojewody o unieważnienie tej uchwały, jednak zastanawia się nad tym
czy odwołać się do Wojewody.

1701- 1703 – Radna Hanna Kalinowska wyszła z Sali posiedzeń.
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Radny  Ryszard  Lipiński  – zapytał  jak  wygląda  sytuacja  związana  z  przystankiem  na
ul.  Odrodzenia,  oraz  kiedy  zostanie  wykonany  odcinek  ścieżki  rowerowej  w  miejscowości
Srebrniki i Mlewo.

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała,  że inwestycje  te  są  w trakcie
realizacji.
 
Radny Piotr Strzelecki - z uwagi na pożar, który miał ostatnio miejsce w Mlewcu, zawnioskował
o utwardzenie nawierzchni przy jeziorach, co umożliwi dojazd wozom strażackim, celem poboru
wody. Poinformował, że taki pomysł padł podczas objazdu terenów przed manewrami, w którym
brali  udział  przedstawiciele  Komendy  Powiatowej  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Golubiu
Dobrzyniu.  Poinformował  również  o  braku  wody  w  hydrantach.  Zasugerował,  by  w  takich
sytuacjach ktoś na sygnał włączył pompy na stacji uzdatniania wody.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że pompy w czasie pożaru były włączone.
Dodała, że od trzech tygodni w godzinach 1800 – 2200  borykają się ze skutkami suszy oraz skutkami
niedoboru  wody.  Prośby  do  mieszkańców  w ograniczeniu  podlewania  trawników nie  skutkują,
a  mieszkańcy  montują  zraszacze,  które  włączają  się  w  nocy.  W trakcie  trwania  pożaru  przez
1,5 godziny na stacji uzdatniania wody w Marianach została pobrana woda przez Straż ze zbiornika,
co spowodowało,  że w zbiornikach pozostało  80 cm wody.  Wyjaśniła,  że  pompy produkowały
wodę, która prawidłowo napływała do zbiornika. Jednak rozbiór poza rozbiorem Straży był cały
czas ciągły, co spowodowało, że ciśnienie na wyjściu zamiast 4,2 atmosfery miało 1,9 atmosfery.
Poziom wody odbudował się o godzinie 5-tej. 

Radny  Grzegorz  Regulski  –  złożył  pisemną  interpelację  w  sprawie  udrożnienia  przepustów
w Wielkiej Łące.

 Ad.8. Zakończenie.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1726 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 11 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                                   OŚWIATY, KULTURY, 
                                                                                                                    SPORTU I ZDROWIA
                                                                                              
                                                                                                                        Jerzy Koralewski 


